
 اگر شما هم جزء منتظران اتصال به اینترنت استارلینک هستید بهتر است بدانید 
که وصل شدن به این سیستم ارتباطی -حتی در صورت مجاز بودن استفاده از 
آن در ایران- از جهات مختلفی برای کاربران به صرفه نیست. در روزهای اخیر 
خبرهایی مبنی بر ورود گیرنده های استارلینک به ایران منتشر شده که حاکی از 
حساسیت و وابستگی مردم به استفاده از شبکه اینترنت است. برای درک بهتر 
این وابستگی باید اشاره ای به آزمایش های اجتماعی کنیم که در آنها به افراد 
می گویند باید فقط چند ساعت بدون اینترنت در یک اتاق سپری کنید تا میزان 
تاب آوری شما را بسنجیم. این یعنی اینترنتی که تا چند دهه قبل به زحمت 
می شد مقداری از آن را تهیه کرد، حالا دیگر عدم دسترسی چندساعته به آن 
به مثابه امتحانی سخت قلمداد می شود که از آن خروجی های روانشناسی و 
اجتماعی گرفته می شود. این موضوع باعث شده حساسیت های مردم نسبت 
به هر موضوعی که ارتباطی با اینترنت دارد، به شکل فزاینده ای بالا رود. آخرین 
مصداق این حساســـیت جمعی، پیگیری پروژه اســـتارلینک اســـت. پروژه ای 
که از ســـال 2015 کلید خورد، ســـال 2018 اولین ماهواره هایش به فضا فرســـتاده 
شـــد و حالا حدود 6 هزار ماهواره فعال در اطراف زمین دارد. اســـتارلینک یک 
منظومه ماهواره ای است که از سوی شرکت اسپیس ایکس برای ارائه اینترنت 
( بدون محدودیت در  ماهواره ای شـــکل گرفته و ســـرعت بالایی دارد و )فعلا
دسترسی به وبسایت ها کار می کند. آزاد بودن دسترسی های اینترنت ماهواره ای 
و درمقابل فیلترینگ پلتفرم های مختلف در ایران مهم ترین عاملی است که 
باعث شده ایرانیان با جدیت پروژه استارلینک را دنبال کنند. مسائل زیادی 
، امنیت و دسترسی به  مثل سازوکار استفاده از این سیستم، آینده ارتباطی کشور
آن وجود دارد. طی گفت وگو با محمد کشوری، کارشناس حوزه ارتباطات به 

بررسی این مسائل پرداخته ایم که در ادامه می خوانید. 

   استارلینک »مکمل« پوشش دسترسی به اینترنت است
محمد کشـــوری معتقد اســـت مســـاله اســـتارلینک از جهاتی خیلی پیچیده 
نیست و بالاخره مسیری برای استفاده از اینترنت است. او در این باره توضیح 
داد: »هرچند استارلینک به ایران سرویس نمی فروشد و فکر می کنم اعلام هم 
کرده است. طبق قوانین  ای تی یو باید برای این کار مجوز داشته باشند و از این 
جهت به کاربر ایرانی ســـرویس نمی فروشـــد. حالا اینکه کســـی از کشور دیگری 
بخرد و به ایران بیاورد، تا الان ممکن بوده و از این جهت خبرهای اســـتفاده از 
آن در ایران پخش می شـــود. در مجموع اینترنت ماهواره ای در دنیا نه به عنوان 
جایگزیـــن گســـترده اینترنت زمینی بلکه به عنوان تکمیل پوشـــش دسترســـی 
اینترنـــت شـــناخته می شـــود. یعنی جاهایی کـــه دور افتاده انـــد و به هر دلیلی 
کیفیت و قیمت اینترنت خوب نیست، بتوانند از این سرویس استفاده کنند. 
مفهوم و هدف منظومه های ماهواره ای همین است که بتوانند خدمات شان 

را به جاهایی که کیفیت سرویس خوب نیست ارائه دهند. 

   استارلینک می تواند برای حکمرانی در کشور چالش برانگیز 
باشد

این کارشناس حوزه ارتباطات با فیلترینگ را عامل جلب توجه این موضوع در کشور ما 
دانسته و توضیح داد: »در کشور ما چون فیلترینگ از حدی بالاتر رفته و برای کاربران 
آزاردهنده شده، این گزینه مطرح شده که بروند استارلینک را از کشور دیگری خریداری 
کنند و بیاورند در ایران استفاده کنند. به نظر من اینکه ما فکر کنیم استارلینک یک 
راهکار جایگزین برای اینترنت معمولی است که ما داریم، برای تعداد بالا یعنی در 
، امکان پذیر نیست؛ لااقل در کوتاه مدت یعنی تا پنج سال  حساب چند میلیون نفر
آینده. اصولا استارلینک هم نمی گوید من می آیم که شما در کشورتان از اینترنت زمینی 
استفاده نکنید. اصلا نه این ظرفیت را دارد که بخواهد به کل دنیا به این شکل سرویس 
دهد و نه منطقی است و نه اصلا اصول رقابتی این اجازه را نمی دهد اپراتورهایی که 
میلیاردها دلار در هر کشوری سرمایه گذاری کرده اند، حذف شوند و همه به سرویسی 
مثل استارلینک وابسته شوند. در کشور ما مساله این نیست که استارلینک بتواند 
چند میلیون کاربر بگیرد و شاید امکان پذیر هم نیست. اما قطعا اگر شرایط طوری 
پیش برود که بتواند چندصد هزار کاربر بگیرد، از نظر مدیریت و اعمال حاکمیت 
بر شبکه اینترنت، قطعا برای حکمرانی و دولت چالش بر انگیز است و کلا مساله 
مدیریت شبکه در شرایط بحران و فیلترینگ را دچار مشکل می کند و از این جهت 
این یک هشدار است، اما اغراق هم نباید کرد. اینکه بگوییم می آید و جای اینترنت 
معمولی را می گیرد، کیفیتش در آن حد نیست. مثلا من دیدم برخی می گویند یک 
مجتمع این دستگاه را بگیرد و بین 10 واحد تقسیم شود. اصلا کیفیت استارلینک 
این گونه نیست. نه فقط استارلینک، بلکه هر اینترنت ماهواره ای که بتواند بین 10 واحد 
تقسیم شود که شاید هر واحد هم دو سه کاربر یا دو سه دستگاه در ساعات پیک 
از اینترنت استفاده می کنند یعنی مثلا 30 دستگاه در ساعات پیک، نیاز بالایی به 
پهنای باند دارد که بتواند پوشش دهد و مهم تر اینکه اصطلاحا »reliable« باشد و در 
شرایط مختلف آب و هوایی و ساعات مختلف روز کار کند و مثل فیبر نوری نیست 
که بتواند پهنای باند تضمین شده ای به کاربر بدهد. حتما بسته به جایی که کاربر 
قرار گرفته و شرایط آب و هوایی و چیزهایی مثل این، کیفیت می تواند مقداری تغییر 
کند. حالا این تغییر کیفیت زمانی که یک یا دو نفر از آن اشتراک استفاده می کنند، 
چندان مهم نیست اما وقتی گفته می شود بین 10 واحد اینترنت تقسیم کنیم، این 
گزینه ها در عمل شدنی نیست که بتواند کیفیت خوبی نیز ارائه دهد. نه باید اغراق 
کرد در اینکه استارلینک چه قابلیت هایی دارد و نه باید آن را کوچک شمرد، یعنی 
نگوییم مهم نیست و در ایران طبق قوانین جهانی ممنوع است. درست است که 
طبق این قوانین فرد باید مجوز بگیرد اما خیلی راحت می تواند از کشور دیگری آن را 
تهیه کندو بیاورد و خود شرکت استارلینک هم می تواند چشمش را بر این موارد ببندد. 
چون می گوید من به ایران نمی فروشم ولی وقتی کسی از جای دیگری این دستگاه را 
می خرد و به ایران می آورد به من مربوط نیست. هرچند می تواند آنها را شناسایی کند 
اما خیلی راحت هم می تواند بگوید به من مربوط نیست. درمجموع اینکه این چند 
روز اخیر این موضوع مقداری مطرح شده و خیلی هم بولد شده و به آن می پردازند، 
علتش هم مشخص نیست اما در هر صورت باید تحلیلی متعادل و با دیدن هر 

دو سمت ماجرا داشت و اغراق نکرد.«

   نیاز نیست به وسیله استارلینک به فیلترینگ فشار بیاوریم 
یکی از موضوعاتی که باعث شـــده پروژه اینترنت ماهواره ای به این شـــدت در ایران 
مورد توجه واقع شود مساله فیلترینگ است. کشوری با بیان اینکه فیلترینگ فعلی 
، مســـئولان و مـــردم را درآورده  آنقـــدر ایـــراد دارد و صدای همه ذی نفعان اعم از اپراتور
اســـت، افزود: »به نظرم خیلی نیاز نیســـت درباره استارلینک برای فیلترینگ اغراق 
شود. ما مساله ای در کشور داریم که باعث آزار و اذیت و محل چالش شده و این را 
باید خودمان حل کنیم. البته استارلینک تا یک حدی قابلیت ها و تهدیداتی دارد 
و این درست است. اما مساله فیلترینگ را باید حل کنیم. نه با رها کردنش درست 
می شود و نه با اینکه هر روز بخواهیم چیزی در رسانه ها پررنگ کنیم که این مشکل را 
بیشتر تحت فشار قرار دهیم. نظرسنجی های معتبر وجود دارد و نظر مردم مشخص 
اســـت. نظر برخی مســـئولان به ویژه دولت فعلی که این موضوع یکی از شـــعارهایش 
بود هم واضح است. به قول آقای رئیس جمهور باید کارشناسان بنشینند و بحث و 
جمع بندی کنند و راه حلی را به شورای عالی فضای مجازی به عنوان نهاد حاکمیتی 
مسئول سیاستگذاری قضیه ارائه کنند و براساس آن تصمیم گرفته شود. لااقل فرآیند 

و مسیر این راه حل مشخص است.« 
کشـــوری در ادامه با بیان اینکه برخی از مردم در کشـــورهای خارجی از آن اســـتفاده 
می کنند، گفت: »اگر مثلا کشوری 10 میلیون اشتراک اینترنت دارد، از این 10 میلیون 
ممکن است 50 تا صدهزار استارلینک وجود داشته باشد. اصلا این گونه نیست که 
ظرفیت نیازی که آن 10 میلیون کاربر دارند، ظرفیت زمینی را کنار بگذارید و بیشتر نیاز 
را با اینترنت ماهواره ای پوشش دهید. مثلا در کشور ما ممکن است اینترنت روستایی 
در روستایی دورافتاده را خیلی راحت و با هزینه ای کمتر با اینترنت ماهواره ای پوشش 
داد؛ این درست است. اما مثلا اینکه کسی بیاید و در قلب پایتخت کشور که می تواند 
به راحتی اینترنت فیبر نوری داشته باشد بگوید من به این وصل می شوم، نه از نظر 

فنی و نه از لحاظ اقتصادی و در کل از هیچ نظری معقول نیست.«

   در برخی نقاط استفاده از استارلینک به صرفه است
با وجود بسترهای زمینی پرسرعت و ارزان اینترنت مثل فیبر نوری، دلایلی وجود دارد 
که باعث می شود استفاده از استارلینک برای عموم مردم کشورهای مختلف به صرفه 
نباشد. کشوری ماجرای استفاده از سیستم های مختلف اینترنتی را مشابه سیستم 
حمل ونقل دانسته و ادامه داد: »در کشور ما سبدی از محصولات حمل ونقلی وجود 
دارد. حالا ممکن است یک پست هوایی با هلی کوپتر هم باشد، این پست هوایی با 
هلی کوپتر برای محموله های خاص در شرایط خاص است. این گونه نیست که ما 
سیستم ریلی و اتوبوس بین شهری را تعطیل کنیم و بگوییم هلی کوپتر بهتر و سریع تر 
اســـت. بله ویژگی های خوبی دارد اما هیچ کشـــوری همه حمل ونقل پســـتی خود را 
به ســـمت هلی کوپتر نمی برد و جاهایی هم به صرفه اســـت که با قطار و هواپیما و 
حمل ونقل جاده ای انجام شود. اینترنت هم شبیه همین است. چرا در کشور ما از 
لحاظ رسانه ای این موضوع داغی شده؟ چون میان اینترنت زمینی ما و اینترنتی که 
استارلینک ارائه می دهد، فرق مهمی وجود دارد که بخش مهمی از سایت های فیلتر 
شده در آن قابل دسترس است، این باید حل شود. اگر این حل شود، چه کسی در 
کشور ما به سمت اینترنت ماهواره ای می رود؟ مگر کسی که در جایی دور افتاده باشد 

که کابل فیبر نوری به آن نرسد یا اینترنت همراه به دلیل تعداد پایین کاربر در آن ناحیه 
دور افتاده توجیه نداشته باشد. یعنی شما یک دکل 5 میلیارد تومانی بزنید برای اینکه 
بتوانید 10 خانوار را پوشش دهید. در حالی که اگر به آنها چند گیرنده اینترنت ماهواره 

بدهید خیلی به صرفه تر است.«

کی     اینترنت ماهواره ای گســـترده، ظرفیت وحشتنا
می خواهد

همان طور که اشاره شد استفاده از اینترنت ماهواره ای در کشورهای دیگر هم محدود 
است. محمد کشوری درباره وضعیت استفاده از استارلینک در کشورهای خارجی 
گفت: »در آلمان اســـتارلینک فعال اســـت. من ســـرچ نکردم اما حتما تعداد کاربران 
آن پایین است. کسی هم که استفاده می کند احتمالا در حاشیه شهر یا منطقه ای 
دورافتاده است. ممکن هم هست کسی در شهر باشد اما حتما دلیل خاصی دارد. 
چون وقتی کسی می تواند فیبر نوری و اینترنت 5G با کیفیت بگیرد، دلیلی ندارد که 
اینترنت ماهواره ای بگیرد. مگر اینکه نکته خاصی وجود داشته باشد. به همین دلیل 
تعداد کاربران اینترنت ماهواره ای نسبت به اینترنت زمینی عدد پایینی است. اینترنت 
ماهواره ای این ظرفیت را ندارد که بخواهد جایگزین اینترنت زمینی شود. مثل تلویزیون 
نیست. تلویزیون چون به صورت Broadcast است یعنی صرفا فرستنده است و امواج را 
پخش می کند، از این جهت مهم نیست. مثلا وقتی ایستگاه شبکه ماهواره ای راه اندازی 
، هیچ فرقی  شود، در زمین چه یک نفر تلویزیون خود را وصل کند و چه یک میلیون نفر
ندارد. اما در اینترنت چون مسیر اختصاصی دو طرفه می خواهد، یعنی اگر یک نفر به 
استارلینک وصل شود، یک ظرفیت اشغال می کند و اگر یک میلیون نفر وصل شوند، 
یک میلیون برابر ظرفیت اشغال می کند و شاید امکان پاسخگویی به آن نیاز را به تعداد 
خیلی بالا نداشته باشد. اما تلویزیون این گونه نیست و یکطرفه است. بنابراین این گونه 
 )terrestrial( که در تلویزیون، تلویزیون های ماهواره ای جایگزین سیستم های زمینی
شدند، در اینترنت به دلایل مختلف این فرآیند امکانپذیر نیست. در تلویزیون هزینه 
سیستم زمینی بیشتر است اما در اینترنت این گونه نیست. چون در تلویزیون شما 
صرفا به صورت یکطرفه پخش می کنید و اگر فرستنده بگذارید، یک میلیارد نفر هم 
می توانند ببینند. ولی در اینترنت این گونه نیست و شما اگر یک فرستنده بگذارید یک 
میلیارد نفر باید یک میلیارد گیرنده داشته باشند و یک میلیارد مسیر اختصاصی ایجاد 
شود. بنابراین ظرفیت فوق العاده وحشتناکی می خواهد که اصلا امکانپذیر نیست.«

   فیبر نوری را نمی شود کنار زد
جایگزینی اینترنت استارلینک در آینده با اینترنت زمینی هم محل سوال کاربران 
است. کشوری در پاسخ به اینکه آیا ممکن است در آینده با پیشرفت تکنولوژی این 
سیستم های اینترنتی جایگزین شوند، گفت: »من بعید می دانم اما در همه کشورهای 
دنیا اپراتورهای بزرگی روی اینترنت زمینی سرمایه گذاری کرده اند و اصلا فیبرنوری 
ویژگی هایی دارد که از لحاظ فنی قابل جایگزینی با ماهواره نیست. ولی در درازمدت 
ممکن است اینترنت ماهواره ای سهم بیشتری بگیرد. مثلا ممکن است 10 سال بعد 
10 تا 15 درصد بازار را بگیرد اما اینکه بگوییم فیبر نوری را جمع می کند و جایگزین 
آن می شود، با ویژگی های فنی و حتی اقتصادی فیبر نوری و ماهواره جور درنمی آید.«

یدنت ســـال اول  زمســـتان ســـال گذشـــته بـــود کـــه  ســـیامک بهـــروان، رز
روانپزشـــکی به دلیل عدم ارائه ضامن برای حســـن انجام تعهدات دوره 
دستیاری تحت فشار قرار گرفت و درنهایت دست به خودکشی زد. اکثر 
یدنتی را گذرانده اند بر این باورند که شرایط سخت  افرادی که دوره رز
دوره رزیدنتی، گاهی اوقات از تحمل افراد خارج می شود و فرد برای پایان 
بخشیدن به مشکلات دوره رزیدنتی، به زندگی اش نیز پایان می بخشد. 
یدنتی فشـــار بیش از حد و خارج از تحمل  ازجمله مشـــکلات دوره رز
ســـال بالایی ها به ســـال پایینی ها، توهین ســـال بالایی ها، بی مسئولیتی 
اســـاتید، کشیک های طولانی مدت و بدون استراحت، مشکلات مالی 

و البته تعهد غیراصولی برای ارائه خدمت است. 

تعهد یک طرفه به خدمت در دوره رزیدنتی و چالش های آن
در شرایطی که دسترسی عادلانه ای به پزشکان متخصص کشور وجود ندارد 
و در برخی رشته ها مانند طب اورژانس، بیهوشی و اطفال در مناطق محروم 
زنگ خطر کمبود متخصص به صدا درآمده است، وزارت بهداشت برخلاف 
ی، شـــرایط عجیب و غریبـــی برای تحصیل در دوره  رای دیـــوان عدالـــت ادار
ی وضع کرده اســـت. در بخشنامه وزارت بهداشـــت، این وزارتخانه  دســـتیار
یدنتی دو نوع وثیقه در نظر گرفته اســـت که دانشجو  برای دانشـــجویان دوره رز
برای گذراندن دوره خود، ملزم به تامین یکی از این وثایق هستند. اول، تعهد 
محضری همراه با دو ضامن کارمند رســـمی غیر بازنشســـته با ســـابقه کمتر از 

بیست سال و دوم تعهد محضری به همراه تودیع وثیقه ملکی است. 
بهانـــه وزارت بهداشـــت بـــرای گرفتن این تعهـــدات، ملزم کردن دســـتیاران و 
پزشـــکان جـــوان بـــه ارائـــه خدمت اســـت. در صورتی که همین ماجرا اساســـا 
باعث می شـــود پزشـــکان جوانی که از تمکن مالی بالایی برخوردار نیستند یا 
که دردسر  به ضامن رسمی دسترسی ندارند، از ادامه تحصیل بازبمانند؛ چرا
ی شان را به خطر خواهد انداخت.  ی تمام زندگی شخصی و کار دوره دستیار
البته این ماجرا حتی برخلاف شـــعارها و برخی تصمیمات چندســـال اخیر 
وزارت بهداشـــت مانند افزایش ظرفیت ها برای جبران کمبود پزشـــک است. 
ی را افزایش  وزارت بهداشـــت در یـــک ســـمت ماجـــرا ظرفیـــت دوره دســـتیار
ی  می دهـــد و در یـــک ســـمت دیگر ماجـــرا، برخلاف رای دیـــوان عدالت ادار
همچنـــان برای ارائه خدمت دســـتیاران جوان از آنهـــا ضامن یا ضمانت نامه 
یدنت  گر رز ک ماجرا اینجاست که ا مالی ســـنگین می خواهد. قسمت دردنا
در دوره تحصیـــل یـــا در دوره گذرانـــدن طرح فوت شـــود، ضامن ها باید هزینه 

سالانه تحصیل و کمک هزینه تحصیلی فرد را بپردازند. 
گـــر فردی برای تحصیل در یکـــی از تخصص ها اقدام کند و  از ایـــن گذشـــته ا
پس از یک سال مثلا به این نتیجه برسد که متخصص اعصاب و روان خوبی 
نخواهد شـــد یا اساســـا به تخصص مذکور اشـــراف جامعی نخواهد داشـــت، 
همچنان به دلیل تعهد به بازگشـــت هزینه ســـالانه و کمک هزینه تحصیلی، 
که باید به ازای هرســـال تحصیل رقمی نزدیک به  امـــکان انصـــراف ندارد؛ چرا
800 میلیون تومان بپردازد. پرسش اصلی و اساسی در این ماجرا این است که 

ی نتیجه ای هم خواهد داشت؟ آیا این امر به جز طبقاتی شدن دوره دستیار
فردی با شـــرایط اقتصادی متوســـط رو به پایین در جامعه را درنظر بگیرید که 
با مشـــکلات فراوان توانســـته اســـت پزشکی قبول شـــود. این فرد ولع تحصیل 
ی نیز اقدام  و خدمـــت به کشـــور در رشـــته خـــود را دارد و برای آزمون دســـتیار
می کند. در این بین دوره طرح خود را باید در یکی از مناطق محروم بگذراند 
و از قضا و دســـت بد ماجرا دچار ســـانحه رانندگی می شـــود و جان خود را از 
دست می دهد. خانواده چنین فردی چگونه باید هزینه بالای دوره تحصیل 

این شخص را بپردازند؟

دیوان عدالت اداری: اخذ تعهد مصداق تبعیض ناروا است
در پی شـــکایت یکی از دانشـــجویان علوم پزشـــکی نســـبت به این بخشنامه 
ی با ملی  یدنتی، دیوان عدالت ادار وزارت بهداشـــت در مورد شـــروع دوره رز
شـــناختن موضـــوع، به مســـاله وارد شـــد و در این باره رای صـــادر کرد. مهرماه 
ی ابلاغ کرد: »وزارت بهداشـــت در اقدامی فراقانونی  1400 دیوان عدالت ادار
ی تخصصی پزشکی را منوط  ادامه تحصیل پذیرفته شدگان امتحان دستیار
بـــه اخـــذ تعهد محضری مبنی بـــر انجام خدمت پذیرفته شـــدگان در مناطق 
محروم تعیین شـــده توســـط وزارت بهداشت نموده است در حالی که این امر 
مغایر با تبصره 3 ماده 1 قانون خدمت پزشکان و پیراپزشکان است. جهت 
تضمین این خواسته یکی از مـوارد ذیل به عنوان ملزومات اصلی شروع دوره 
مطالبه شده است. الف. تعهد محضــــری همراه بــــا معرفی دو ضامن کارمند 
غیربازنشســـته با ســـابقه کمتر از بیســـت ســـال، ب. تعهد محضری همراه با 
تودیـــع وثیقـــه ملکی. اجبار پزشـــک پذیرفته شـــده در آزمون بـــه معرفی ضامن 
کارمند رســـمی غیربازنشســـته و با ســـابقه کمتر از بیســـت سال یا تودیع وثیقه 
ملکی جهت ادامه تحصیل، مصداق بارز تبعیض ناروا است؛ زیرا افراد فاقد 
تمکن مالی خرید ملک و فاقد خویشاوند کارمند رسمی را از ادامه تحصیل 
)که از حقوق عامه و شـــهروندی می باشـــد( منع می نماید. ضمن اینکه این 
شـــروط نامتعارف از ملزومات شـــروع آموزش یا تحصیل در هیچ رشته یا دوره 
آموزشی نیست و هیچ مقامی صلاحیت ندارد فردی را به زور و علی رغم میل 
باطنی وادار به ضمانت نماید. خصوصا اینکه وزارت بهداشت طبق بند 5 
تعهد نامه از پزشـــک پذیرفته شـــده در آزمون ورودی تعهد محضری و وکالت 
اخذ می نماید که در صورت فوت پزشـــک، به نمایندگی از طرف پزشـــک، با 
خود وزارت در تعیین میزان خســـارت به وزارت بهداشـــت، به توافق رســـیده 
و وجه خســـارت را از ضامنین مطالبه نماید در حالی که طلب خســـارت از 
ی اصلی بیمارستان  خصوصا  پزشـــک دســـتیار و مقیم بیمارستان که بار کار

ی برعهده اوست، اقدامی بی معناست.« در ساعات غیرادار
ی و تقریبـــا در آســـتانه سه ســـالگی ابـــلاغ  علی رغـــم رای دیـــوان عدالـــت ادار
ی تعهد  این رای اما همچنان وزارت بهداشـــت از دانشـــجویان دوره دســـتیار
خدمت همراه با ضامن رسمی یا وثیقه اخذ می کند. جدای از اینکه در رای 
ی به صراحت به تبعیض آمیز بودن این اقدام اشاره شده  دیوان عدالت ادار
ی، برخلاف  است، اخذ وثیقه و سخت کردن شرایط تحصیل در دوره دستیار
سیاست های اتخاذ شده کلی از سوی وزارت بهداشت در راستای دسترسی 
به پزشکان است. یعنی وزارت بهداشت از سویی صندلی های دوره دستیاری 
را افزایش می دهد و حتی برای برخی رشـــته ها نیز پس از اتمام دوره پزشـــکی 

عمومی به صورت مستقیم، دستیار اخذ می کند. در سوی دیگر ماجرا شرایط 
ی به شکلی سخت می شود که فرد  اخذ تعهد برای تحصیل در دوره دستیار
از ادامه تحصیل و گذراندن دوره تخصص ممکن اســـت منصرف می شـــود؛ 
که اولا امکان دارد ضامن رســـمی زیر بیســـت ســـال نداشـــته باشـــد، دوما  چرا
احتمال دارد که وثیقه سنگین مالی را نتواند تامین کند و سوم اینکه به دلیل 
یدنتی، احتمال انصراف از دوره  ی یا حتی شـــرایط ســـخت دوره رز تعهد کار
ی وجود داشته باشد. بنابراین فرد از ترس پیش آمدن این احتمالات  دستیار
اصـــلا بـــه ســـمت ادامه تحصیـــل و اخذ تخصص نمی رود و البتـــه با توجه به 

شرایط نیز این تصمیم، کاملا عاقلانه و منطقی است. 

چهارسال تحصیل برابر با 3 میلیارد بازپرداخت
علیرضا لطیفی، پزشک و فعال صنفی حوزه بهداشت و درمان معتقد است 
یدنتی یک تبعیض واضح اســـت. او می گوید: »در هیچ رشـــته ای  که  تعهد رز
و در هیچ مقطع آموزشـــی در این کشـــور از کســـی تعهد نمی گیرند که دوبرابر 
دوره تحصیل خود به اجبار در هر کجا که نهاد مسئول گفت، فرد مشغول به 
گر بخواهد انصراف دهد نیز بیش از دوبرابر هزینه ســـالانه را باید  کار شـــود. ا
کنـــون طبق فرمولی که ارائه شـــده اســـت رقم بازپرداخت ســـالانه  بازگردانـــد. ا
گر تعهداتی که نهاد مســـئول  نزدیک به800 میلیون تومان اســـت. همچنین ا
یدنت اجرا نشود، دو برابر پول چهار سال تحصیل  اعلام کرده است، توسط رز
یدنت با اعداد الان باید 3 میلیارد تومان  یدنت می گیرند. یعنی یک رز را از رز
پـــول بدهـــد. نکته جالب اینجاســـت کـــه در متن این تعهدنامه آمده اســـت 
یدنت  کـــه حتـــی پرداخت این جریمه، تعهد اجـــرای انجام طرح را از دوش رز
گر توانایی مالی هم داشته باشد و نتواند طرح برود،  برنمی دارد. یعنی یک نفر ا
باز هم دوبرابر هزینه تحصیل را باید بپردازد و باز هم باید طرح بگذراند. به طور 

خلاصه فرد هم باید پول بپردازد و هم طرح برود.«

انگار هدف آموزش نیروی انسانی نیست
لطیفی عنوان می کند: »ما نمی گوییم که طبق قانون عمل نکنید، بلکه تمام 
حرف مان این اســـت که فراتر از قانون عمل نکنید. ماجرا این اســـت که اصلا 
نمی گوییم پزشک تعهدات قانونی خود را نگذراند، بلکه می گوییم   تعهدات 
پزشـــک نیز مانند ســـایر رشـــته های تحصیلـــی منطقی باشـــد. تعهدنامه ای 
مقابل پزشـــک قرار می گیرد و به او می گویند که دو ضامن با شـــرایط خاص و 
یدنت نتوانست ادامه تحصیل  گر به هر دلیلی، رز ضمانت نامه ملکی بیاورد. ا
یدنت  دهد یا اصلا قصد انصراف از تحصیل داشته باشد، سریعا با ضامن ها رز
تمـــاس می گیرنـــد که هزینه تحصیل را بازگرداننـــد. یعنی انگار هدف آموزش 
ی کار رایگان اســـت. در  ی انســـانی نیســـت و تنها هدف پیدا کردن نیرو نیرو
یدنتی چهار ســـال فرد کار کرده، بیمار دیده و بیمارســـتان اداره کرده  دوره  رز
یدنت بخواهند تا هزینه تحصیلش را بازگرداند؟  است. چرا باید همچنان از رز
یدنت 312 میلیون تومان اعلام شـــده اســـت. هزینه  هزینه تحصیل ســـالانه رز
یدنت اخذ شـــود؟ مبنـــای این عدد  اداره بیمارســـتان ها هـــم قرار اســـت از رز
یدنتی که خدمات ارائه کرده و آسیب روحی، روانی و خانوادگی  چیست؟ رز
در این مدت دیده است... چرا باید چنین هزینه ای برگردد؟ دلیل این است 
یدنت تعهد  کـــه این تعهدنامه یک طرفه اســـت و وزارت بهداشـــت تنهـــا از رز

یدنت نمی دهد. هیچ تضمینی وزارت بهداشت  می گیرد و هیچ تعهدی به رز
ی مشـــغول به کار  یدنت را مجبور کند در نقطه صفر مرز گـــر رز نمی دهـــد کـــه ا
یدنت جریمه بپردازد.« شود و کارانه اش را با تاخیر یکساله بپردازد، مثلا به رز

چه کسی به رزیدنت تعهد می دهد؟
یدنت  این پزشک جوان ادامه می دهد: »هیچ تعهدی وزارت بهداشت به رز
ی را ســـر ســـال اضافه کند یا به موقع پرداخت کند. اما  نمی دهد که ماندگار
ی اعزام  یک متخصص طرحی با 14 الی 15 میلیون تومان به نقطه صفر مرز
گر قرار  یدنت اســـت. ا می شـــود و پول رفت و آمد هم حتی به عهده خود رز
ینه را  یدنـــت در صـــورت انصراف یا عدم گذراندن طـــرح دوبرابر هز باشـــد رز
بپردازد پس چه کســـی پاسخگوی آســـیب ها، محدودیت ها، خسارت های 
یدنت باشـــد؟ تعهدنامه در اوج طرح تحول  روانی و مالی و ســـختی های رز
یدنتی  سلامت ایجاد شد. یعنی وقتی که درآمدها بالاتر بود و پرداخت به رز
یدنت ها  نســـبتا بهتر بود. زندگی فرد در دوره طرح نیز ارتقا پیدا می کرد و رز
کنون امـــا وقتی وزارت  هـــم خودشـــان مایل بـــه گذراندن دوره طـــرح بودند. ا
یدنت ها انجام نمی دهد،  بهداشت هیچ کدام از وظایف خود را نسبت به رز
یدنت ها  یاد شـــده و امیـــد از رز هـــم در دوره طـــرح و هم تخصص فشـــارها ز
گرفته شده، مساله تعهدنامه ها جدی شده است. یعنی در همین سال های 
اخیـــر امثال دکتر پرستوبخشـــی هایی پیدا می شـــوند که بـــه تمام نهادهای 
مربوطـــه نامـــه زده اند اما در انتها به مســـئولانی برخورده اند که تعهدنامه را به 
اجرا می گذارند و کســـی که مشـــکل روحی و روانی دیده اســـت را هم مجبور 

به گذراندن طرح می کنند.«
لطیفی همچنین به این ماجرا اشاره می کند که دردسرهای تعهدنامه تا پس 
گر فوت کند، باز هم  یدنت ا یدنت هـــا نیز ادامه دارد. یعنـــی یک رز از مـــرگ رز
باید بازپرداخت هزینه ســـالانه خود را توســـط ضامن ها  به وزارت بهداشـــت 
بپـــردازد. ایـــن پزشـــک در این رابطـــه می گوید: »ما در ایـــن ماجرا اصل آموزش 
یـــم. تمام اســـتنادات ما، در مـــاده 7 اصلاحیه قانون  پـــا می گذار رایـــگان را زیر
اشـــتغال جوانان، گفته اســـت که هر کســـی در کشـــور تحصیل رایگان انجام 
یدنتـــی تحصیل به تمام  دهـــد... در ایـــن بیـــن این مســـاله را اضافه کنم که رز
یدنت هم  معنا نیســـت، بلکه دوره آموزشـــی-مهارتی و شغلی است. یعنی رز
یدنت از  کار می کنـــد و هـــم مهارت های جدیدی می آموزد. به جـــای اینکه رز
یدنت باید نسبت به انجام  ســـمت وزارت بهداشـــت خدمات بگیرد، خود رز
یدنت را بیمه  درمانی  کارها متعهد شـــود. مثلا وزارت بهداشـــت فقط خود رز
می کند و خانواده بیمه نمی شـــوند، اما از چه محلی بیمه می شـــود؟ از محل 
بیمـــه دانشـــجویی بیمـــه می شـــود. یعنی بیمـــه  درمانی می شـــود و بعد پس از 
فارغ التحصیلی، از محل حقوق بیمه طرح، حق بیمه درمانی کســـر می شـــود. 
ید  ی رسما اعلام کرده است که وزارت بهداشت! حق ندار دیوان عدالت ادار
ضامن و وثیقه بگیرید، اما بلافاصله بعد از این وزیر نامه می زند که ضامن و 
وثیقه را بگیرید. ترک فعل، انفصال از خدمت و عدم اجرای دستورات دیوان 
گر  هم هیچ به هیچ است. توجیه این است که منطقه محروم خالی می شود و ا
گر کسی طرح می رود، با نارضایتی طرح  تعهد نگیریم کسی به طرح نمی رود. ا
می رود. مردم منطقه محروم چه گناهی کرده اند که باید بیمارستان هایشان با 

ی طرحی ناراضی پر شود؟« نیرو

درباره یک شایعه عجیب در تهران

استارلینک هست اما فعلا کم است

تعهدنامه حسن انجام دوره رزیدنتی، خلاف مصوبه دیوان عدالت اداری است
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